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واکنش شهرداری تهران به بی حجابی 
در مترو

رئیس سازمان بازرسی شهرداری تهران با حضور در ایستگاه 
مترو امام خمینی )ره( موضوعات فرهنگی، اجتماعی و سد 
معبر دستفروشان و بساط گستران را مورد بررسی قرار داد.

در این بازدید که با همراهی درخشان معاون سازمان بازرسی 
در حوزه حمل ونقل و ترافیک، مدیرعامل شــرکت مترو، 
مدیر بازرسی مترو، معاون فرهنگی شرکت مترو و جمعی 
دیگر از مدیران دومجموعه برگزار شــد، برخی موضوعات 
فرهنگی و اجتماعی و همچنین بحث مزاحمت دستفروشان 
در ایستگاه های مترو بررسی شد.داود گودرزی در این بازدید 
با اشاره به درخواســت و مطالبه بسیاری از شهروندان در 
خصوص رسیدگی به مســاله ورود آقایان به واگن بانوان و 
مسئله بی حجابی عنوان کرد: واگن های ابتدایی و انتهایی 
قطارهای مترو به منظور ایجاد آرامش و امنیت بانوان به این 
قشر ازجامعه تعلق گرفته است و رسیدگی به مسئله ورود 
آقایان به این واگن ها یک مطالبه عمومی است.وی با بیان 
اینکــه در بحث بی حجابی در مترو پیش از هر چیز به کار 
فرهنگی نیاز داریم، گفت: رعایت حجاب برای تمامی پرسنل 
مترو و کسانی که در ایستگاه های داخلی مترو در حال هر 
نوع فعالیت اعم از دستفروشی هستند لازم و ضروری است.

آتش سوزی در خیابان ناصر خسرو
سخنگوی ســازمان آتش نشانی از حریق گسترده در انبار 
کالای خیابان ناصرخســرو خبر داد.به گزارش مهر جلال 
ملکی ســخنگوی سازمان آتش نشــانی با اعلام این خبر 
که یک مورد آتش ســوزی در انباری در تهران روی داده 
اســت؛ گفت: ســاعت ۱۲:۴۳ دقیقه ظهر امروز یک مورد 
آتش ســوزی در انبار کالا در خیابان ناصرخســرو کوچه 
مروی به ســامانه ۱۲۵ ســازمان آتش نشانی تهران اطلاع 
داده شد؛ بلافاصله سه ایستگاه آتش نشانی نیروهای خود 
را به محل آتش ســوزی اعزام کردند؛ در محل این حادثه 
مشاهده می شود که یک انبار یک طبقه به وسعت ۸۰ متر با 
سقف های قدیمی شیروانی شده و در حالی که حجم زیادی 
از کالاها اعم از لوازم خرازی، رنگ و مواد قابل اشــتعال در 
انبار وجود داشت در حال سوختن است.ملکی با بیان اینکه 
یک زیرزمین ۳۰ تا ۴۰ متری هم در این ملک وجود داشت؛ 
گفت: دسترسی بسیار سختی به این زیر زمین تعبیه شده 
بود و راه پله بسیار تنگ و باریکی داشت و زیرزمین هم پر 
از جنس بود این مجموعه به طور کل شعله ور شده بود و با 
توجه به اینکه سقف هم قیراندود شده بود آتش به سرعت 
به همه جا سرایت کرد؛ دود بسیار غلیظی به آسمان متصاعد 
می شد به طوری که دود از فواصل دور هم قابل رؤیت بود.

سخنگوی سازمان آتش نشانی افزود: در مجاورت این انبار 
یک طبقه، یک بنای دو طبقه وجود داشت که آن هم تبدیل 
به انباری برای نگهداری اجناس عطر و اودکلن شده بود که 
متأســفانه ادکلن هم از اجناس قابل اشتعال هستند و این 
احتمال وجود داشت که آتش این بار به سرعت گسترش 
می یابد به همین منظور همکاران آتش نشــان ما علیرغم 
سختی دسترسی از چند طرف عملیات خود را آغاز کردند 
و با تلاش بسیار آتش را تحت کنترل خود درآورد.ملکی با 
بیان اینکه در حال حاضر آتش خاموش شده و اوضاع تحت 
کنترل درآمده اســت؛ گفت: همکاران مشغول لکه گیری 
پایانی هستند و از گسترش آتش به اطراف هم جلوگیری 
شده است.ملکی با بیان اینکه متأسفانه در بازار ما با نقاطی 
مواجه هســتیم که غالباً بدون اخذ مجوزات لازم تغییرات 
کاربری می دهند و انواع انبارداری ها بســیار انبارداری های 
غلطی است؛ خاطر نشان کرد: زیرزمین ها پر از از اجناس و 
کالاهایی است و بدون هیچ دسترسی مناسب و بدون هیچ 
سیستم ایمنی خاصی حتی دریغ از یک خاموش کننده؛ 
روی هم انبار می شــوند که طبیعی است با چنین وضعی 
ما شــاهد این اتفاقات هستیم و می بینیم که سرمایه ها از 

بین می رود.

درمان بی حالی »ارس« در مشهد آغاز شد
ایلنا نوشــت: مســئول اداره نظارت بر حیات وحش اداره 
کل حفاظت محیط زیســت خراســان رضوی و مسئول 
رســیدگی به امور تخصصی »ارس« پلنــگ باغ وحش 
مشهد گفت: تشخیص درمانی برای بی حالی ارس با حضور 
تیم تخصصی متشکل از ۱۰ دامپزشک و متخصص آغاز 
شد.ایمان محمدی آبیز در این خصوص افزود: با تشکیل 
تیم تخصصی که شــامل دامپزشکان توانمند و برجسته 
استان و ســازمان حفاظت محیط زیست کشور هستند، 
روند تشــخیص بیماری این گونه ارزشمند آغاز شد و هم 
اکنون در نخســتین گام با انجام بی هوشی سبک اقدام به 
نمونه گیری خونی و غیره از ارس در حال انجام اســت.وی 
اظهار کرد: در ســال ۱۳۹۷ برای نخستین بار در کشور به 
روی ارس پلنگ باغ وحش مشهد که از شکارچیان کشف 
شــده بود، مراحل MRI انجام پذیرفت که مشخص شد 
این گونه ارزشمند دچار بیماری عصبی شده است.محمدی 
آبیز افزود: مشکلی که برای این گونه ارزشمند اتفاق افتاد، 
از عواقب شوم قاچاق حیوانات حیات وحش می باشد، که 
منجر به بروز چنین اتفاقات ناخوشایندی می شود.وی اظهار 
داشت: این گونه چندین سال است که سیر درمانش زیر 
نظر جدی دامپزشــکان متخصص و دانشکده دامپزشکی 
دانشگاه فردوسی مشهد در جریان می باشد.مسئول اداره 
نظارت بر حیات وحش اداره کل حفاظت محیط زیســت 
خراسان رضوی گفت: در کنار انجام درمان مستمر، مباحث 
رفاهی و آسایش این گونه نیز مد نظر گرفته شد و اقدامات 
مناسبی اعم از: گسترش و بازسازی محل نگهداری ارس 
در باغ وحش مشــهد از ۷۰ متر به ۳۵۰ متر با همکاری 
باغ وحش مشهد صورت پذیرفت که خود در سیر مراحل 
درمان کمک به سزایی جهت بهبود این گونه نموده است.

وی بیان کرد: پس از انجام نمونه گیری و آزمایشــات لازم 
امکان تشــخیص و ســپس تجویز و درمان بیماری ارس 
امکان پذیر خواهد بود.ارس توله پلنگ ایرانی اســت که 
در ســال ۱۳۹۱ از متخلفان شکار و صید زنده گیری شد؛ 
در ســال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ بود که این گونه ارزشمند 
که همچنان تنها پلنگ باغ وحش مشهد است، به دلایل 

نامشخص دچار حملات تشنجی و عصبی شد.

خبر

درخواست از پلیس فتا برای جلوگیری از 
تقلب در امتحانات 

تســنیم نوشــت: با توجه بــه تأثیر قطعــی نمرات 
امتحانات نهایی در پذیرش دانشگاه ها، تأمین امنیت 
حوزه های امتحانی و جلوگیری از ورود موبایل و ابزار 
جاسوسی اهمیتی بســیاری دارد.با مصوبه کنکوری 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، نمرات امتحانات نهایی 
دوره دبیرســتان در پذیرش دانشگاه ها تأثیرگذاری 
قطعی دارد و در نخســتین فاز برای کنکور ۱۴۰۲ 
ســهم نمرات امتحانات نهایی پایــه دوازدهم، ۴۰ 
درصد است.با توجه به سهم قطعی نمرات امتحانات 
نهایی در کنکور موضوع تأمین امنیت در حوزه های 
امتحــان، جلوگیــری از تقلب و انتشــار ســوالات 
اهمیتی دو چندان دارد.با این حال در نخستین روز 
امتحانات نهایی دی ماه و ۱۰ دقیقه پس از شــروع 
امتحان، تصویر سوالات آزمون ریاضی ۳ رشته علوم 
تجربی در فضای مجازی منتشــر شد.البته محسن 
زارعــی رئیس مرکــز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پرورش معتقد اســت: انتشــار این 
ســوالات هنگام برگزاری امتحانات بود و به معنای 
لو رفتن ســوالات نیســت چرا که لو رفتن سوالات 
قبل از برگزاری آزمون است.با این حال این ابهامات 
مطرح اســت که امنیت حوزه های امتحانی چگونه 
تأمین می شود و اگر داوطلبی حین برگزاری آزمون، 
موفــق به بــردن موبایل به داخل حــوزه و دریافت 
پاسخ ها شــود، چگونه می توان به سهم قطعی و ۴۰ 
درصدی ســوابق تحصیلی اطمینان داشت؟محسن 
زارعی رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام 
آمــوزش و پرورش درباره تأمیــن امنیت حوزه های 
امتحانات نهایی به تسنیم گفت: برای قطع اینترنت 
حوزه های امتحان، مکاتباتی انجام شــده اســت اما 
هنوز مصوبه ای برای محدود کردن اینترنت نداریم.

وی افزود: برای جلوگیری از ورود موبایل و ابزارهای 
الکترونیک، توصیه های لازم به داوطلبان ارائه شده 
اســت همچنین در مبــادی ورودی حوزه های اجرا 
کنترل های لازم انجام می شــود.زارعی در پاسخ به 
این پرســش که در نخســتین روز امتحانات نهایی، 
داوطلبی موفق به آوردن موبایل به جلســه امتحان 
شــد، چگونه در حوزه امتحــان متوجه این موضوع 
نشــدند؟ بیان کرد: برخی افراد سودجود در فضای 
مجــازی، کانال هایی را ایجاد کرده و دانش آموزان را 
اغفال می کنند که با این ترفندها می توانید موبایل یا 
ابزار جاسوســی را مخفی و در زمان امتحان پاسخ ها 
را دریافت کنید.وی گفت: افرادی که تصویر سوالات 
نخســتین امتحان نهایی را در فضای مجازی منتشر 
کردند، شناسایی شــدند و تمام دروس صفر لحاظ 
می شــود.زارعی در پایان در پاســخ به این پرسش 
»داوطلبانی که سوابق تحصیلی ندارند یا می خواهند 
بــرای ترمیم نمرات امتحانات نهایی اقدام کنند باید 
در دروس عمومــی امتحان دهنــد یا اختصاصی؟« 
گفــت: داوطلبــان بایــد بــرای دروس عمومی و 
اختصاصی در امتحانات ترمیم نمره و ایجاد ســابقه 
تحصیلی شرکت کنند یعنی برای دروسی که سابقه 

تحصیلی ندارند یا می خواهند آن را ترمیم کنند.

وجود 1.4 میلیون بی سواد 10 تا 49ساله 
در کشور

وزیر آموزش و پرورش از وجود یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار بی ســواد در گروه سنی بین ۱۰ تا ۴۹ سال در 
کشور خبر داد و گفت: وزارت آموزش وپرورش همه 
ظرفیت های خود را برای ســوادآموزی در کشــور 
به کار می گیرد.یوســف نوری دوشنبه ۵دی ماه در 
دومین کنگره ملی ۱۷۹ شهید نهضت سوادآموزی 
در ســمنان خواســتار همکاری دیگر دستگاه ها با 
آموزش و پرورش شــد و اظهار کرد: تلاش می شود 
با همراهی دیگر بخش ها، بی ســوادی در کشور به 
صفر نزدیک شــود.وی با اشاره به کارنامه درخشان 
کشورمان در ســوادآموزی از برنامه های جمهوری 
اسلامی ایران برای باســوادی به عنوان برنامه هایی 
موفــق نام بــرد و افزود: یکی از خدمــات و برکات 
جمهوری اســلامی در بیش از چهار دهه، توجه به 
نهضت ســوادآموزی در کشور و افزایش قابل توجه 
نرخ باســوادی است.این عضو کابینه از افزایش پنج 
برابر فضاهای آموزشــی در دوران انقلاب خبر داد 
و گفــت: در ابتدای انقلاب بــه ازای هر دانش آموز 
در کشــور تنها ۱.۵ متر مربع فضای آموزشی بوده 
که این رقــم امروزبه ۵.۲۲ متر مربــع به ازای هر 
دانش آموز رســیده اســت.نوری با اشاره به افزایش 
نرخ باسوادی در ایران طی این سال ها تصریح کرد: 
میانگین نرخ باســوادی در اوایل انقلاب ۴۷ درصد 
بود که اینک به ۹۷ درصد رسیده است.وزیر آموزش 
و پرورش از تلاش برای باســوادی جامعه هدف در 
سراسر کشور از طریق نهضت سوادآموزی خبر داد 
و اضافه کرد: دولت سیزدهم همه توان خود را برای 
افزایش باســوادی به کار گرفتــه از همین رو افراد 
تحت پوشــش ســوادآموزی در این بخش از ۱۲۰ 
هزار در سال گذشته، امسال به ۳۲۰هزار سوادآموز 
رســیده است.نوری در ادامه با اشاره به یک میلیون 
۴۰۰ هزار نفر بی ســواد در گروه ســنی ۱۰ تا ۴۹ 
ســال تاکید کرد: باید در باسواد کردن این افراد از 
فناوری های نوین اطلاعاتی و ارتباطاتی اســتفاده 
شود و وزارتخانه از این ظرفیت برای باسوادی افراد 
بی ســواد بهره می گیرد.وی بهره گیری از ظرفیت 
مردمی را راه به صفر رساندن نرخ بی سوادی دانست 
و گفت: جمهوری اســلامی ایران در بحث باسوادی 
در شــمار کشــورهای برتر جهان است.وی به رشد 
علم در کشورمان در دوران انقلاب پرداخت و ادامه 
داد: امســال ایران ۲۰ مدال طلای المپیاد کســب 
کرد و در زمینه شــتاب علمی و حوزه فناوری های 

مختلف اقدامات خوبی انجام داده است.

خبر

همدلی| مهسا بهادری: یک متخصص زنان و 
زایمان با بیان اینکه طبق استاندارد جهانی، نرخ 
سزارین در هر کشور نباید بیش از ۲۵ درصد 
کل زایمان ها باشد، گفت:»غالب زایمان ها در 
ایران تا ۳۵ سال قبل از نوع طبیعی بود، اما به 
تدریج با توسعه زندگی شهری و درد بسیار زیاد 

زایمان طبیعی، نرخ سزارین بالا رفت.«
مرضیه علیزاده، در گفت وگو با »همدلی« با بیان 
این موضوع می گوید: »در ایران آمار ســزارین 
بالاتر از آمار جهانی است و رخ دادن این ماجرا 
هم چند عامل دارد. یکی اینکه باور زنان باردار 
این است که سزارین از چند جنبه به نفع شان 
است. نکته اول اینکه دردش کم تر است که در 
حال حاضر روش هایی هســت که درد زایمان 
طبیعی را بســیار کم کند. نکتــه دوم اینکه 
زایمان طبیعی از واژینال شکل کلی آن را تغییر 
می دهد. حالا چرا خانم ها این نگرانی را دارند؟ 
چون زنان مــا در ایران کم تر ورزش می کنند 
عضلات ضعیف تــری در تمام بدن مخصوصا 
نواحی تناسلی دارند و نگرانیشان این است که 
ضعف عضلانی در آن ناحیه باعث تغییر شکل 
بشود. ضمن اینکه کنترل ادرار را هم با مشل 
مواجه می کند و پیش خودشان می گویند که 

سزارین بهتر است.«
وی افزود:» نکته سوم بحث زمان است. زایمان 
طبیعی زمانش خیلی طولانی است و هم برخی 
از پزشکان فرصت ندارند و هم خانواده و مادر 
ترجیح می دهند زمان کم تری استرس زایمان 
را متحمل شوند. نکته چهارم این است که فارغ 
از عوارض آزاردهنده داروهای بی هوشی، چون 
مادران در تعداد کم فرزند می آورند متوجه این 
ماجرا نمی شوند اما از زایمان سوم به بعد مسئله 
چسبندگی رحم نمایان می شود و دیگر موارد 

کم می شود.«
 تاثیر فضای مجازی را دست کم نگیریم

علیزاده ادامــه داد:»بعُد اجتماعی این ماجرا هم 
مهم اســت، در فضای مجازی بــه قدری برای 
ســزارین تبلیغ شــده که زنان باردار را به انجام 
این کار تشویق می کند و ناخواسته این ذهنیت 
را بــرای آنان ایجــاد می کند که ســزارین کار 
شیک تری است که خاطرات خوشی را از زایمان 
برای زنان ثبت می کند به همین دلیل برای آن ها 

کار شیک تری به نظر می آید.«
 طبیعی و سزارین چه تاثیری بر کودک 

دارد؟
مدیرکل اقتصاد و درمان سازمان نظام پزشکی 
ادامه داد: »سیاســت های تعرفــه ای، افزایش 
ریســک پذیری متخصصان زنان به ســمت 
سزارین و این نگرانی و تصور که زایمان طبیعی 
باعث آسیب به اندام های لگنی و افتادگی مثانه 
می شود باعث شــد رغبت عمومی به سمت 

سزارین بیشتر شود.«
وی با بیان اینکه عوارض زایمان طبیعی در ایران 
بالاست که این مسئله باید مدیریت شود گفت: 
»این در حالی است که ســزارین تمام عوارض 
یک عمــل جراحی اعم از عوارض بی هوشــی، 

چســبندگی ارگان های داخل شکم و خونریزی 
را دارد درصورتی که زایمان طبیعی یک فرآیند 

فیزیولوژیک و ارجح است.«
مرضیه علیزاده در رابطه با این مسائل به همدلی 
می گوید: »پروسه زایمان، یک امر طبیعی است و 
پیش از اینکه بحث سزارین پیش بیاید سالیان 
سال زنان به روش طبیعی بچه دار می شدند. حالا 
یک سری می گویند بچه ای که به صورت سزارین 
باشد باهوش تر است. ابدا چنین موضوعی وجود 
ندارد و آمار و تحقیقات نشــان می دهد که هیچ 
تفاوتی بین این دو مورد نیست. البته برای عمل 
سزارین یا زایمان طبیعی پیشنهاد می شود که 
مادران حتما تحت نظر باشــند تا هنگام زایمان 
برای خودمان یا فرزندشان مشکلی ایجاد نشود 
ولی در کل اگر مادران تحت مراقبت باشند، در 
هیچ شرایطی مشکلی برای خودشان یا فرزندشان 

به وجود نمی آید.«
او درباره وجود برخی مشکلات می گوید: »ببینید 
جراحی خودش عوارض دارد، این پرسش همواره 
مطرح می شــود که اگر هنگام سزارین مشکلی 
پیش بیاید، چه بلایی ســر جنین می آید یعنی 
فقط اینگونه نیســت که هنگام زایمان طبیعی 
مشــکلاتی از قبیل نچرخیدن بچه پیش بیاید؛ 
اما جای نگرانی آنجاست که زنی که بدون هیچ 

امکاناتی در روستا زایمان می کند تفاوت زیادی با 
کسی که این کار را در تهران انجام می دهد دارد، 
مشکل این است که امکانات در همه جای کشور 

یکسان نیست.«
 پزشکان و تشویق زنان باردار

یک فرضیه وجود دارد که این خود پزشــکان 
هســتند که افراد باردار را به زایمان ســزارین 
تشویق می کنند چون دردسر و زحمت کمتری 
را متحمل می شــوند. علیزاده در رابطه با این 
ماجرا می گوید: »نمی توانم بگویم همه پزشکان 
مراجعــان خود را به زایمان طبیعی تشــویق 
می کنند چون، بخشی از پزشکان مشوق زایمان 
سزارین هستند به چند دلیل؛ اول اینکه ممکن 
است زمان کمی داشته باشند و اولویت را برای 
سزارین بگذارند دوم اینکه چون تفاوت قیمت 
زیادی بین ســزارین و طبیعی نیســت همان 
سزارین را انجام می دهند؛ اما به طور مثال خود 
من همیشه خانم های باردار را به زایمان طبیعی 
تشویق می کنم.« او ادامه می دهد: »یک بحث 
دیگر هم بحث درآمدی اســت که بالاتر اشاره 
کردم فرضا اگر یــک متخصص زنان و زایمان 
برای انجام کار ۵ساعت زمان می گذارد ۵۰ کا 
دستمزد می گیرد اما فرضا کسی که متخصص 
چشم است ممکن است با دوساعت زمان ۷۵کا 

به دســت بیاورد. همین موضوع محل مناقشه 
است.«

 اقتصاد، بیمه، ارتباطات
طبق آماری که ارائه شده نرُم زایمان سزارین در 
تمام کشــورهای دنیا بین ۱۵تا ۲۵درصد از کل 
زایمان هاست، اما در ایران این رقم ۵۵درصد است 
و این روند از ۳۵سال پیش تا کنون سیر صعودی 
بسیار بالایی داشته است. در دیگر کشورها یکی 
از بحث هایی که باعث می شــود زنان به صورت 
طبیعی زایمان کند فرهنگ سازی و بخش دیگر 

مسائل اقتصادی است.
مدیرکل اقتصاد و درمان ســازمان نظام پزشکی 
که در برنامه ای رادیویی صحبت می کرد، از ضعف 
ساختار آموزش مامایی در کشور انتقاد و اظهار 
کرد: »ساختار آموزش پزشکی به سمت سزارین 
است که بخشــی از علت آن ناشــی از قوانین 

کشورمان است.«
دکتر علیزاده دربــاره این ماجرا می گوید: »حالا 
اینکه در دیگر کشــورها زنان زایمان طبیعی را 
در اولویــت قرار می دهند، چند عامل دارد، یکی 
اینکه به سلامت خود اهمیت می دهند و از عواقب 
سزارین مطلع هستند، نکته بعد بحث اقتصادی 
ماجرا اســت، در برخی از کشورهای آمریکایی و 
اروپایی پوشش بیمه ای پررنگ تر است و بخش 
اعظمی از هزینه ها را به والدین پرداخت می کنند. 
به همین دلیل می توان گفت در دیگر کشورها 
این بیمه است که خانواده ها را به سمت زایمان 
طبیعی سوق می دهد در واقع کل ماجرا علمی 
نیست، بلکه بیشتر آن سیاسی و اقتصادی است.«

او درباره روند روبه رشــد زایمان سزارین در ۳۵ 
سال گذشته هم می گوید: »در حال حاضر تا این 
اندازه ارتباط بین افراد زیاد شده وگرنه ۳۵سال 
پیش کجــا تا این اندازه مــردم باهم در ارتباط 
بودند؟ همین کم آگاهی باعث می شــد ریسک 

نکنند و عمل طبیعی انجام دهند.«
 مسائل جنســی عامل افزایش زایمان 

سزارین
او به مسائل جنسی و توقع آقایان از همسران شان 
اشاره می کند و می گوید: »این نکته را فراموش 
نکنیم که هیچ یک از این موارد اندازه مســائل 
جنســی برای زنان حائز اهمیت نیست. آقایان 
در حال حاضر یک سری توقع عجیب و غریب از 
همسران شان در مسائل جنسی دارند که باعث 
شده یک ترس عجیبی در دل آن ها ایجاد شود.«

او ادامه می دهد: »من بارها با زنان صحبت کردم 
تا قانع شان کنم به صورت طبیعی زایمان را انجام 
دهند؛ اما در نهایت به این مسئله اشاره می کنند 
که باید خانواده خودشان را حفظ کنند. متاسفانه 
آقایان دید منفی و بدی نسبت به این ماجرا دارند 
و یکی از مهم ترین عوامل این است که خانم های 
باردار نگران مسائل جنسی و خواسته همسرشان 
هســتند به این خاطر این همه خطر را به جان 
می خرند و هربار که دلیل هاشــان را می شــنوم 
بسیار ناراحت می شوم اما نمی توانم کاری بکنم 
چون متاسفانه فرهنگ سازی لازم در این زمینه 

انجام نشده است.«

 مرضیه علیزاده؛ متخصص زنان و زایمان در گفت وگو با همدلی مطرح کرد:

کاهش غیرطبیعیِ زایمانِ طبیعی درایران

همدلی| ســحر لطفی- نوزدهمین سالگرد زلزله بم در ۵ 
دی، بهانه ای شــد که یک بار دیگر پرونده خاک گرفته بافت 
فرســوده تهران در مرکز توجه قــرار گیرد و وضعیت ایمنی 
ساختمان های پایتخت دوباره به صدر اخبار بازگردد، معضلی 
که همواره مسئله ای بحث برانگیز بوده  ومحل بحث و جدل 
مسئولان شهری پایتخت است و از شورای شهر تا شهرداری 
و بدنه های آن را درگیر خود کرده است، کارشناسان و فعالان 
حوزه شهری نیز بارها  نسبت به وضعیت خطرناک بافت های 

فرسوده هشدار دادند.
» ۱.۵ میلیون نفر از جمعیت تهران در ۲۰۶ هزار پلاک فرسوده 
زندگی می کننــد«. این تازه ترین اظهارنظر خلیل محبت خواه، 
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران درباره بافت فرسوده 
تهران اســت. موضوعی که اگرچه دولــت یازدهم و دوازدهم تا 
حدی در بخش مســکن آن را مورد توجه قرار داد، اما هنوز به 
قوت خود باقی اســت و درصد زیادی از ساکنان تهران در بافت 
فرسوده زندگی می کنند وعلی رغم آن که چندین سال است که 
دولت و شــهرداری تهران از نوسازی بافت فرسوده شهر حرف 
می زنند و قول ارائه تسهیلات فراوان مثل وام مسکن، معافیت 
کامل از پرداخت عوارض، واگذاری یک طبقه متراکم تشویقی، 
حفظ امتیاز انشعابات آب، برق و گاز، صدور پروانه وام ساختمانی 
براســاس تجمیع فیزیکی پلاک ها و... را به ساکنان این مناطق 
می دهنــد،  اما هنوز یــک  و نیم میلیون تهرانــی زیر همان 

سقف های فرسوده و لرزان زندگی می کنند.
آمارهای مدیریت شــهری پایتخت نیز می گوید ۳۷ درصد از 
مردم تهران در بافت فرســوده زندگی می کنند، اما این بافت 
فرسوده در برخی مناطق بیشتر است، مناطق قدیمی تهران 
همچون ۱۲، ۱۵ و...که هرچقدر تلاش شــود تا از این بافت 
ناکارآمد کاســته و به بافت نوسازی شــده اضافه شود باز هم 

بافت فرسوده در آن مناطق دست بالا دارد.
 جراحی بی کیفیت بافت های فرسوده

آن چــه ماجرای بافت های فرســوده را تلخ تر می کند، کیفیت 
ساخت بافت های نوســازی شده است، مقامات شهری در طی 
ســالیان گذشته بارها به عدم کیفیت نوسازی این بافت ها اقرار 
کردند.  پیش تر، زهرا نژادبهرام، عضو پیشــین شــورای شهر 
تهران،  آمار شــوک آوری از وضعیت نوسازی بافت های فرسوده 
پایتخت ارائه کرد. وی چند سال پیش به ایسنا گفت: »۴۰درصد 
بافت های نوسازی شده در بافت فرسوده کیفیت ساخت ندارند.«

وی گفتــه بود:»ایــن ســاختمان ها بــه دلیل عــدم رعایت 
استانداردهای ساخت وساز و به کارگیری مصالح غیر استاندارد، 
جزو ســاختمان های ناایمن محسوب می شوند«، به گفته وی: 

»این آمار آنقدر شوک آور بود که شهرداری تهران، سازمان نظام 
مهندســی و چند دستگاه دیگر طی یک تفاهم نامه ای بر لزوم 
نظارت بر ساخت و ساز و مصالح تاکید کردند و در همین راستا 
منطقه ۸ را به عنوان منطقه پایلوت اجرای این تفاهم نامه انتخاب 
کردند که در این مدت بررسی ها نشان داد که با نظارت منطقه ای 
و سازمان استاندارد بر روی مصالح، کیفیت ساخت و ساز ارتقاء 
یافته و لازم است این نظارت به تمام مناطق به خصوص نوسازی 

در بافت فرسوده تسری یابد«.
 تهران در محاصره گسل هاست

در حالی که بافت های فرسوده در پایتخت سال به سال پیشروی 
می کند و حتی ساختمان های نوسازی شده در بافت فرسوده از 
کیفیت و استانداردهای لازم برخوردار نیست که زلزله در کمین 
پایتخت نشینان است و تهران در محاصره گسل هاست. کلان شهر 
تهران به ویژه بافت فرسوده این شهر امکانات مناسبی برای وقوع 
زلزله با شــدت بالا را ندارد و بارها مسئولین تأکید کرده اند که 
اگر زلزله ای بالای ۶ریشتر در تهران رخ داد، بدون شک فاجعه 
انسانی رخ خواهد چرا که مساحت زیادی از این شهر در محاصره 
ساختمان های سال خورده و پیر است که نه تنها امنیت ندارند 
بلکه حتی بافت قدیمی کوچه و خیابان های آن در صورت بروز 

حادثه، امداد رسانی به آن را مشکل می سازد.
بر اساس آمار ژئو فیزیک ایران، روزانه حدود ۲ تا ۳ بار در تهران و 
اطراف آن زلزله ای کوچک رخ می دهد همچنین مدیریت بحران 
شــهرداری اعلام کرده بر اساس شتابنگارهایی است که نصب 
کرده ایم آمار زمین لرزه ها اندک نیســت البته بعضی از زلزله ها 
به قدری کوچک است که حتی مردم هم آن را حس نمی کنند 
و برخی هم به صورتی است که شهروندان آن را حس می کنند. 

کارشناسان می گویند با این که ابر شهر تهران روی گسل های 
متعددی واقع شده اســت، اما برنامه عملیاتی تقابل و واکنش 
اضطراری زلزله در این شــهر که ۱۳۹۷ مصوب و ابلاغ شده به 

درستی اجرا نشده است.
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران چندی پیش در صحن 
شورای شهر تهران   گفت: تهران از لحاظ زلزله در شرایط مناسبی 
نیست، باید آنچه را که می سازیم مقاوم باشد و این وظیفه همه ما 
و نه تنها یک بخش یا سازمان است که سازه هایی مقاوم بسازیم.

وی افزود: متأسفانه بسیاری از ساختمان ها را می بینیم که قبل از 
ساخت فرو می ریزند و برخی گمان می کنند ساخت یک اسکلت 
کافی است .به گفته چمران باید زلزله در تهران را جدی بگیریم 
چراکه چندین گسل مهم در تهران داریم که متأسفانه بر روی 
این گسل ها نیز ساختمان های بلند مرتبه ساخته شده است و 

این ساختمان ها توان مقابله با زلزله در تهران را ندارند.
 روند کند نوسازی در پایتخت

آمار بالای پلاک های فرسوده در تهران در حالی است که براساس 
قانون باید  ســالانه حدود ۱۰ درصد از بافت فرسوده را نوسازی 
می کردند اما روند نوســازی در پایتخت در بالاترین میزان خود 
طی سال های گذشته از چند درصد فراتر نرفته است. آن گونه که 
آمارها نشان می دهد در زمینه بازسازی پلاک های فرسوده ، در 
اوایل دهه ۱۳۹۰ تا سال ۱۳۹۳ کشور از سرعت خوبی برخوردار 
بود اما از ســال ۱۳۹۳ تا ۱۴۰۰ بــه صورت مداوم روبه کاهش 
رفته اســت. برای مثال در سال ۱۳۹۰ حدود ۱۰۷۰۰ پروانه در 
بافت صادر شده  اما سال گذشته این رقم به حدود ۱۵۰۰ پروانه 
رسیده است. بنابراین بسیار کم شده است. البته دلایل اقتصادی 

و شرایط کشور در آن دخیل بوده است.
در موضوع نوسازی بافت های فرسوده، دولت و شهرداری باز به 
ســمت مردم دست دراز کرده اند. چندماه پیش، محمد آئینی، 
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران گفت: نوســازی 
بافت های فرسوده به تنهایی از توان دولت و شهرداری ها خارج 

است، در نتیجه باید مردمی سازی مورد توجه جدی قرار گیرد.
گفتنی است  براســاس تعریفی که شورای عالی شهرسازی 
از بافت فرسوده کرده اســت، باید ۳ شرط برقرار شود تا آن 
بافت، فرسوده به حساب بیاید، یکی ناپایداری است، دیگری 
ریزدانگی و ســومی نفوذناپذیری. بلوک هایی که بیش از ۵۰ 
درصد قطعاتش ناپایدار باشــد، یعنی فاقد سیستم سازه ای 
باشد، ناپایدار محسوب می شــوند. هم چنین بلوک هایی که 
بیــش از ۵۰ درصد قطعات آن زیر ۲۰۰ متر باشــد، ریزدانه 
هســتند و اگر دسترســی بیش از ۵۰ درصد قطعات آن به 

معابر، به عرض زیر ۶ متر برسد، نفوذناپذیر هستند.

1.5میلیون تهرانی در خانه های فرسوده زندگی می کنند

 زندگی زیر وحشت آوار


